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مدیرکل حفاظت محیط زیســت خوزســتان با تاکید بر 
ضرورت تامیــن حق آبــه تالاب ها، گفــت: بی توجهی به 
تالاب های خوزســتان ما را نگران کرده اســت؛ متاسفانه 
تالاب های خوزستان در معرض تهدید جدی تامین نشدن 
حق آبه ها هستند.محمدجواد اشرفی در مراسم روز جهانی 
تالاب ها که در اهواز برگزار شــد، اظهــار کرد: ۱۸ درصد 
مساحت تالاب های کشور در خوزستان وجود دارد که این 
میزان، نقش و جایگاه اســتان خوزســتان در این حوزه را 
مشخص می کند؛ خوزســتان با داشتن شش تالاب بسیار 
بزرگ و نسبتا بزرگ، جایگاه خاصی دارد.به گزارش ایسنا، 
وی افزود: تالاب هورالعظیم ۳۲۰ هزار هکتار مساحت دارد 
که ۱۲۰ هزار هکتار آن در خوزســتان قــرار دارد. تالاب 
بین المللی شــادگان نیز حدود ۵۰۰ هزار هکتار مساحت 

دارد. 
ایــن تالاب ها نقــش ویــژه ای در اقتصــاد، هیدرولوژی، 
گردشــگری و ایجاد اشــتغال دارند.اشــرفی بیــان کرد: 
تالاب های خوزستان از نظر هیدرولوژی نجات دهنده این 
اســتان هستند؛ در ســال ۹۸ اگر این دو نبودند، بسیاری 
از نقاط خوزســتان زیر ســیلاب غرق می شدند اما این دو 
تالاب با نقش آفرینی خاص توانســتند بیش از ۷ میلیارد 
مترمکعــب آب را در خود جای دهند و خوزســتان را از 
خطر سلایب نجات دهند.مدیرکل حفاظت محیط زیست 
خوزستان گفت: از نظر اقتصادی این دو تالاب نقش بسیار 
ویژه ای در معیشــت خانوارها دارند؛ در حال حاضر اقتصاد 
بسیاری از جوامع بومی اطراف صرفا وابسته به این تالاب ها 
اســت.وی افزود: جاذبه های توریستی و گردشگری این دو 
تالاب می تواند بخش زیادی از جوامع اطراف را مشــغول 
کند و درآمدزایی خوابی داشته باشند. تالاب ها در مسائل 

نظامی نیز کارکرد زیادی دارند.
اشرفی تصریح کرد: در حال حاضر بی توجهی به تالاب های 
خوزســتان ما را نگران کرده است؛ متاســفانه تالاب های 
خوزســتان در معرض تهدید جدی تامین نشــدن حق آبه 
هستند.مدیرکل حفاظت محیط زیست خوزستان گفت: در 
تابستان گذشته مساحت آبی تالاب هورالعظیم به کمتر از 
۳۰ درصد کاهــش یافت در حالی که این تالاب قابلیت ۴ 
میلیارد مترمکعب آب را دارد؛ این مســاله به دلیل تامین 
نشدن حق آبه تالاب رخ داده است.وی افزود: در تابستان در 
شرایط خشکسالی باید حداقل ۲۴ مترمکعب در ثانیه آب 
به تالاب هورالعظیم وارد می شد اما متاسفانه ۳ مترمکعب 
هم تامین نشد.مدیرکل حفاظت محیط زیست خوزستان 
گفت: در پی این شرایط، شاهد وقوع آتش سوزی هایی که 
بودیم که منجر به وارد شدن آسیب جدی به ویژه به مردم 
اهواز، هویزه، دشــت آزادگان، حمیدیه، آبادان و خرمشهر 

شده اســت. اشــرفی گفت: تالاب ها علاوه بر اینکه نقاط 
قوت و مثبت هســتند اما اگر به آن ها توجه نشود، تهدید 
جدی برای مردم خوزستان هستند بنابراین انتظار می رود 
در ســطوح ملی موضوع تامین حق آبه این دو تالاب خاص 
مد نظر قرار بگیرد و در شــرایط  متفاوت حق آبه تالاب ها 
متناسب با میزان تعریف شــده تامین شود.وی بیان کرد: 
این دو تالاب از نظر پرنده نگری و مراکز بزرگ جوجه آوری 
پرندگان مهاجر شرایط منحصر به فردی دارند و اگر امکان 
برای بازدید مردم از این قابیلت ها فراهم شود، اشتغال زایی 
و گردشــگری جوامــع محلی تالاب ها فراهــم و این افراد 
توانمند می شوند اما به تالاب های خوزستان کم لطفی شده 
است به گونه ای که نه تنها حق آبه تالاب ها تامین نمی شود 

بلکه کمکی برای نگهداشت آب نیز انجام نشده است.
اشرفی عنوان کرد: در پنج سال گذشته رویکرد خاصی در 
حوزه نگهداشت و تامین آب تالاب ها انجام شده است؛ در 
حوزه تالاب شــادگان با وجود همه محدودیت ها، با اجرای 
پروژه های عمرانی خاص در حــال حاضر بالغ بر ۱۲ هزار 
هکتار از مساحت این تالاب که در ۲۰ سال گذشته آبگیر 
نبودند، تحت پوشــش آب قرار گرفته است.وی با اشاره به 
آسیب های جدی شرکت نفت به تالاب هورالعظیم، افزود: 
در حــوزه تالاب هورالعظیم در ابتدای ورود شــرکت نفت 
به این تالاب، با جاده ســازی در نقاط مختلف ارتباط آبی 

کاملا مســدود و بخش هایی از تالاب کاملا خشک شد اما 
با پیگیری ها در ۱۰ ســال گذشــته، این امــکان را ایجاد 
کردیم تا در تمام جاده  ای هورالعظیم کالورت های مناسبی 
ایجاد شــود.  در حال حاضر در ایــن حوزه از نظر جاده ها 
مشــکل چندانی نداریم و تبادل آبــی در همه پهنه تالاب 
انجام می شــود.مدیرکل حفاظت محیط زیست خوزستان 
گفــت: آنچه ما را آزار می دهــد و این تالاب را تحت تاثیر 
قرار می دهد، تامین نشدن حق آبه تالاب هورالعظیم است 
بنابراین در حال حاضر از جنبه آب و از نه از نظر مســائل 
آلودگی مشکل داریم و شاید مشــکل اول تالاب، فعالیت 

نفت نباشد.
وی افزود: تالاب بامدژ ۱۰ هزار هکتار مســاحت داشت که 
در ۳۰ سال گذشته به دلیل دخل و تصرف و تامین نشدن 
حق آبه، مساحت آن تا ۴ هزار هکتار کاهش یافت. در حال 
حاضر هم دســت اندازی جوامع اطراف و متصرفان بر این 
تالاب بسیار زیاد است و علاوه بر آن اراضی تالاب بامدژ را 
به مراکز کشاورزی و پرورش ماهی تبدیل می کنند و خطر 
تبدیل آن به کانون گرد و غبار وجود دارد.اشرفی بیان کرد: 
در راســتای بحث های مدیریتی تالاب بامدژ، پروژه ایجاد 
سد نگهدارنده آب در حال اجرا است که در چهار ماه آینده 
به بهره برداری می رســد؛ با بهره برداری از این پروژ روزانه 
۲ مترمکعــب بر ثانیه آب تامین می شــود بنابراین تالاب 

احیا و معیشت مردم تامین می شود.وی افزود: از سال های 
گذشته شــغل مردم اطراف این تالاب، گاومیش داری بود 
اما در ســال های اخیر به دلیل خشکی تالاب شغل خود را 
از دســت دادند و حاشیه نشین شدند و شغل کاذب دارند.
مدیرکل حفاظت محیط زیست خوزستان گفت: این پروژه 
با ۶۵ میلیارد تومان اعتبار حال اجرا است که با بهره برداری 
از آن ۳ هزار و ۸۰۰ تا ۴ هزار هکتار مســاحت تالابی برای 
همیشه آب دار خواهد بود.اشــرفی بیان کرد: دستگاه های 
مختلف وظایف مختلفی در تامین حق آبه و ســامان دهی 
تالاب دارند؛ در این راســتا نقد جدی بر همکاری و انجام 
وظایف وزارت نفت و وزارت نیرو در انجام وظایف شــان در 

راستای حفظ و نگهداری تالاب ها وجود دارد.
مرگ تدریجی در انتظار زیباترین رودخانه ایران

نماینــده مردم شــادگان در مجلس نیز گفــت: رودخانه 
کارون به دلیل ورود ۱۰ هزار متر مکعب فاضلاب صنعتی 
و شــهری، به فاضلاب بزرگ تبدیل شده است.به گزارش 
باشگاه خبرنگاران جوان، حجت الاسلام مجید ناصری نژاد 
نماینده مردم شادگان در مجلس گفت: ورود ۱۰ هزار متر 
مکعب فاضلاب به رودخانه کارون باعث شده این رودخانه 
بــه فاضلابی بزرگ تبدیل شــود، این در حالی اســت که 
کارون هیچ آبی نــدارد.او می گوید: برای نجات جان مردم 
خوزستان و کشــور باید جلوی انتقال آب از سرشاخه های 
کارون گرفته شود، زیرا اگر کارون خشک شود تمام کشور 
متاثر خواهد شد.حجت الاسلام ناصری نژاد گفت: به دلیل 
ورود پساب نیشکر به تالاب شادگان بسیاری از بخش های 
این تالاب را نیزار پوشانده است.نماینده مردم شادگان در 
مجلس می گوید: تالاب شادگان از جراحی و کارون آبگیری 
می شود که با ساخت سد مارون آب به تالاب نمی رسد، ۵ 
متر مکعــب در ثانیه حق آبه این تالاب اســت که تامین 
نمی شــود و کشت در بالا دست تالاب شادگان باعث شده 
که آب به تالاب نرســد و مدیران اســتان خوزستان تنها 
به فکر رفع مشــکل به صورت منطقه ای هســتند.به گفته 
حجت الاســلام ناصری نژاد؛ اگر سد مارون ۲ ساخته شود 
دیگر هیچ آبی به تالاب شــادگان نخواهد رسید و باید به 
هر شکلی جلوی ساخت ســد مارون ۲ گرفته شود و این 
مهم از مطالبه های مردم خوزستان است، زیرا باعث خشک 
شدن حوضه آبریز جراحی می شود.او می گوید: اگر اعتباری 
صرف جمع آوری پســاب کارون می شد آب این رودخانه 
نیز وضعیت بهتری داشــت و نیاز به تامین آب شــرب از 
رودخانه دز نبود. تصفیه خانه ای در شرق اهواز ساخته شده 
و همیشــه فعال نیســت به همین دلیل فاضلاب اهواز یا 
به رودخانه کارون ریخته می شــود و یا در تالاب شادگان 

تخلیه می شود.

کاهش مساحت آبی هورالعظیم به ۳۰ درصد در تابستان 

بی توجهی نگران کننده به تالاب های خوزستان
برگزاری همایش روز جهانی تالاب 

در اهواز
گروه شهرســتانها: معاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان حفاظت محیط 
زیست کشور در همایش روز جهانی تالاب ها که روز ۱۳ بهمن در اهواز برگزار 
شــد گفت : کنوانسیون رامسر توافق بین المللی اســت که براساس آن ۱۷۲ 
کشور عضو کنوانسیون رامســر برای احیای تالاب های و محافظت از گیاهان، 
ابزیــان و پرندگان و حیوانــات تالاب تلاش می کننــد. و  ۲۵ تالاب ایران در 
لیست کنوانسیون رامســر به ثبت رسیده اند و در ۵۰ سال گذشته ۳۵ درصد 
تالاب های کشور از بین رفته اند بر این اساس شعار امسال روز جهانی تالاب ها 
»امروز وقت احیای تالاب هاســت »نام گذاری شده است.سلاچقه در ادامه در 
خصوص برطرف شدن مشکل گرد و خاک نیز گفت: مصوب شده است نشست 
جهانی گرد وخاک به میزبانی کشــورمان احتمالا در مرداد ۱۴۰۲ برگزار شود.

اســتاندار خوزستان نیز در این همایش گفت:خط قرمز ما محیط زیست است 
و  با صنعتی که محیط زیســت را آلوده کند قطعا برخورد خواهد شد.نماینده 
مردم دشت آزادگان در مجلس شورای اسلامی در همایش روز جهانی تالاب ها 
گفت: ۳۷ درصد تالاب هور العظیم خشــک شــده است و صنایع اطراف بویژه 
نفت به تالاب آســیب می رســانند. ناصری افزود: نفت تالاب ها را نابود کرد و 
باید پروژه های اطراف تالاب ها متوقف شــوند و پژوهش در خصوص تالاب های 
خوزســتان باید در خوزستان انجام شــود و نه در تهران.ناصری نژاد نماینده 
مردم شادگان در مجلس شورای اسلامی گفت:چرا باید در تالاب با برق ماهی 
صید شــود و محیط زیست در این خصوص کاری  انجام نمی دهد  و ما قائل 
به همزیستی مسالمت آمیز انســان و تالاب هستیم.همچنین در این همایش 
حبیب آغاجاری نماینده مردم بندرماهشــهر،بندر امــام ،هندیجان و جولکی 
درمجلس شــورای اسلامی خاطرنشــان کرد: توصیه می شود پیش از آبگیری 
ســد چم شیر کار کارشناسی شــود و بدون کار کارشناسی شده  سد آبگیری 
نشــود.علیرضا ورناصری نماینده مردم مسجد ســلیمان،لالی ،اندیکا و هفتکل  
در مجلس شورای اســلامی نیز با اشاره به تهدید تالاب شیرین بهار اندیکا به 
دلیل کم آبی گفت: نه تنها سازمان محیط زیست بلکه همه ما در مقابل نجات 

تالاب ها مسول هستیم.

رئیس اتاق بازرگانی قزوین خواستار شد
ضرورت بازنگری 

در شیوه صادرات محصولات کشاورزی
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معاون و کشــاورزی استان قزوین گفت: در حوزه 
صادرات محصولات کشاورزی، لازم است برای توسعه صادرات و رفع مشکلات، 
پیمان ارزی صادرات کشمش و زیتون برداشته شود.به گزارش ایلنا در قزوین، 
مهدی بخشــنده با اشــاره به ضرورت بازنگری در شــیوه صادرات محصولات 
کشاورزی و کشــمش گفت: با شرایط موجود به نظر می رسد، صادرات صنایع 
کشاورزی اقتصادی نباشد و به دلایل مختلف بازار کشمش را در حوزه صادرات 
از دست داده ایم و صادرات این محصول با سختی درحال انجام است.رئیس اتاق 
بازرگانی، صنایع، معاون و کشــاورزی استان قزوین ادامه داد: رویکرد صادرات 
باید به ســمت صنایــع تبدیلی تغییر پیدا کند و در تولیــد هم باید بهره وری 
را افزایــش دهیم.وی با اشــاره به نقش منفی ســموم در صادرات محصولات 
کشــاورزی عنوان کرد: نظارت بر داروخانه های گیاه پزشــکی و مراکز فروش 
سموم کشاورزی ضروت دارد و اگر این نظارت وجود نداشته باشد، تعداد زیادی 
از افراد آسیب می بینند؛ زیرا توزیع و استفاده از سموم غیرمجاز به عموم جامعه 
آسیب می زند.این مسئول ادامه داد: در صادرات باید بهترین باشیم، البته باید 
ایــن موضوع را هم مد نظر قــرار داد که اگر محصولی در صادرات برگشــت 
بخورد در داخل کشــور مصرف می شــود و بنابراین باید درهر صورت نگاه ما 
تولید بهترین محصول باشــد.وی اظهار کرد: درحال حاضر قیمت ها دستوری 
است و به سمت دولتی شدن اقتصاد پیش می رویم که یک زنگ خطر است و 
امیدواریم در حوزه محصولات کشاورزی مانند کشمش هم افزایی داشته باشیم 

تا شرکت های دولتی و شبهه دولتی همکاری داشته باشند.

ساماندهی سایت آرادکوه 
به عنوان معضل بزرگ استان تهران ضروری است

معــاون اجرایی رئیس جمهور گفت: ســایت آرادکوه در شهرســتان ری یکی 
از معضلات اســتان تهران به شــمار می آید که ســاماندهی آن ضروری است.

به گزارش خبرنگار مهر، محســن منصوری در شــورای اداری شهرستان ری 
کــه با حضور رئیس جمهور و تعدادی از اعضای هیأت دولت، اســتاندار تهران 
و مســئولان استان تهران در تالار شــیخ صدوق حرم عبدالعظیم حسنی )ع( 
برگزار شد، افزود: ساماندهی سایت آرادکوه به عنوان مرکز دپوی پسماند تهران 
ضروری است.وی گفت: به طور متوسط روزانه بیش از پنج هزار تن پسماند به 
این محل منتقل می شــود که این رقم گاه به هفت هزار تن نیز می رسد.معاون 
اجرایی رئیس جمهور بیان داشت: تبعات تداوم فعالیت سایت مدیریت پسماند 
آرادکوه در شهرری بسیار گسترده است در حالی که زمین این محدوده بیش از 
هزینه جابجایی سایت به نقطه ای دیگر، ارزش دارد.منصوری اظهار داشت: یکی 
از مصوبات پیشــنهادی برای شهرستان ری در این دور از سفرهای شهرستانی 
رئیس جمهور در اســتان تهران، ساماندهی و رفع مشکلات مجتمع پردازش و 

دفع پسماند آرادکوه توسط شهرداری تهران است.

آمبولانس های اردستان نیاز به نوسازی دارند
رئیــس مرکز فوریت های پزشــکی شهرســتان اردســتان گفــت: وضعیت 
آمبولانس های شهرستان اردستان خوب و به روز نیست و از تعداد ۹ آمبولانس 
۶ دســتگاه بالای ۱۵ ســال عمر دارد و با توجه به اینکه اورژانس ۲۴ ســاعته 
فعال اســت نیاز به نوسازی و بهسازی دارند.جواد مطیعی در گفت وگو با ایسنا، 
اظهار کرد: در شهرستان اردستان ۹ آمبولانس ویژه مأموریت های ۱۱۵ وجود 
دارد که در شهرهای اردســتان، زواره، مهاباد و روستاهای شهراب، ظفرقند و 
باقرآباد مســتقر هستند.وی افزود: به تازگی با مساعدت دانشگاه علوم پزشکی 
اســتان یک آمبولانس شــهر زواره به دلیل فرسودگی و قدمت بالای ۱۵ سال 
و با هزینه حدود ۳۰۰ میلیون تومان بازســازی و نوســازی شــد.رئیس مرکز 
فوریت های پزشکی شهرستان اردستان با بیان اینکه از ۹ آمبولانس موجود در 
شهرستان، ۶ دستگاه بالای ۱۵ سال عمرِ کارکرد دارد، گفت: با توجه به اینکه 
آمبولانس های اورژانس ۲۴ ســاعته فعال است باید برای تداوم خدمت رسانی 
به بیماران و مصدومان اورژانســی و ارتقا ســطح کیفی و کمی آمبولانس های 
فرسوده با همراهی مسئولان شهرستان و خیرین بازسازی و به روز شود.مطیعی 
با اشــاره به فعالیت های مراکز اورژانس شهرستان، گفت: از ابتدای سال جاری 
تاکنون بیش از ۲۰۵۱۰ تماس با مراکز اورژانس انجام شــده که ۳۱۴۴ تماس 
آن منجر به مأموریت شده است. از این تعداد ۱۵۷۸ مأموریت شهری و ۱۵۶۶ 
مأموریت روســتایی بوده است.وی خاطرنشــان کرد: از مجموع مأموریت های 
انجام شده توسط تکنسین های اورژانس حدود ۳۰ درصد مأموریت ها تصادفی 
و ۷۰ درصد غیر تصادفی بوده و بیشــترین موضوعات اعزام کارکنان اورژانس، 

بیماری های قلبی و تنفسی بوده است.

مرکبات روی درختان و برنج در شالیکوبی ها
 دپو شده است

امام جمعه بابل با اشــاره به اینکه نبود تدابیر لازم در حوزه کشــاورزی سبب 
بروز مشکلات عدیده برای کشــاورزان شده است، گفت: این بی تدبیری سبب 
شــده تا مرکبات روی درخت و برنج در شــالیکوبی ها دپو شود.حجت الاسلام 
حسن روحانی در نشست با فعالان اقتصادی بابل با حضور وزیر اقتصاد و دارایی 
تصریح کرد: مردم از دولت ســیزدهم بیش از دولت های گذشته انتظار دارند.

وی با بیان اینکه مشکلات موجود سبب شد تا بعضی تصور کنند که هماهنگی 
لازم بین خدمتگزاران اقتصادی وجود ندارد، افزود: امیدواریم با تلاشــی که در 
این دولت انجام شــد و وعده ای کــه در خصوص کاهش قیمت کالاهای اصلی 
ســفره مردم دادید محقق شود.امام جمعه بابل، خاطرنشان کرد: باید از فعالان 
تولیدی و اقتصادی که در این شرایط سخت با تمام مشکلات حاضر به تعطیلی 
واحد خود نشــدند و ادامه فعالیت دادند قدردانی کنیم.وی یکی از مشــکلات 
فعالان تولیدی را نبود بندر در این شهرســتان برشــمرد و یادآور شد: فعالان 
ما مجبورند از ظرفیت اســتان استفاده کنند.روحانی گفت: دولت به کشاورزان 
توجه بیشــتری داشته باشد بســیاری از باغداران هنوز اقدام به چیدن میوه از 
درختــان نکردند و برنج خود را نفروختند، ضمن اینکه بازاریان بابل نیز نیاز به 
حمایت و توجه بیشــتری دارند؛ یکی از دغدغه های آنها بحث مالیات است که 

بازاریان را دچار مشکل کرده است.

اخبار کوتاه

رئیس سازمان زمین شناسی کشور گفت: زلزله خوی هیچ 
ارتباطی با خشک شدن دریاچه ارومیه ندارد و اگر ارتباطی 
وجود داشت، باید تاکنون گسل تبریز هم فعال می شد چون 

به دریاچه ارومیه نزدیک تر است.
به گزارش مهر، علیرضا شــهیدی اظهار کرد: خوی بر روی 
گسل سیه چشمه - خوی به طول ۱۸۰ کیلومتر قرار دارد 
که از ایــن میزان، ۱۱۰ کیلومتر در ایــران و ۷۰ کیلومتر 
در کشور ترکیه اســت و این گسل در خوی به پنج شاخه 
تبدیل می شود.رئیس سازمان زمین شناسی کشور با بیان 

اینکــه هیچ کســی نمی تواند ادعا کند که وقــوع زلزله را 
می توان پیش بینی کرد، گفت: مردم به شــایعات بی پایه 
و اســاس منتشر شــده در فضای مجازی توجه نکنند.وی 
با اشــاره تاریخچه وقوع زمین لرزه در خوی اظهار کرد: از 
سال ۱۸۴۳ میلادی تاکنون هشــت زلزله به ترتیب زلزله 
سال ۱۸۴۳ با قدرت ۶ ریشتر، ۱۹۷۰ با قدرت ۵.۱ ریشتر، 
۱۹۷۷ با قدرت ۵.۱ ریشــتر، ۲۰۱۲ با قدرت ۵.۱ ریشتر و 
۳۰ شهریور امسال پنج ریشتر، ۱۳ مهر امسال ۵.۴ ریشتر، 
۲۸ دیماه ۵.۴ و هشــت بهمن ۵.۹ ریشتر ثبت شده است.

وی ادامه داد: بررسی ۱۰۰ سال اخیر زلزله ها در خوی نشان 
داده که بزرگترین آنها ۶ ریشتر بود و احتمال وقوع زلزله ای 

با بزرگی بیشتر بسیار کم است.
شهیدی افزود: امســال علاوه بر چهار زلزله، بیش از ۱۵۰ 
پــس لرزه نیز در خوی ثبت شــده که نشــان می دهد که 
این گســل در حال تخلیه انرژی خود است.رئیس سازمان 
زمین شناسی کشور گفت: وقتی زلزله در یک منطقه ایجاد 
می شود قدرت آن بیشتر از انفجار بمب اتم است و همراه با 
وقوع زلزله احتمال سر و صدا و خارج شدن انرژی به صورت 

نور نیز وجود دارد.شــهیدی با تاکید بــر اینکه مهمترین 
راهــکار برای مقابله با خســارت زلزله های احتمالی آینده، 
متوقف کردن روند ســاخت و سازها در مسیر گسل خوی 
است، افزود: اگر در محدوده گسل ها ساخت و سازی صورت 
گیرد، هر چند هم که مقاوم و استاندارد باشد، احتمال این 
وجود دارد در زلزله های آینده خســارت به آنها وارد شود.

زمین لرزه ای به بزرگی ۵.۹ ریشــتر ســاعت ۲۱:۴۴ روز ۸ 
بهمن خــوی را لرزاند که بر اثر آن بیــش از ۹ هزار واحد 

آسیب جزئی یا کلی دیده است.

مدیرکل راه و شهرســازی کهگیلویه و بویراحمد گفت: به 
جز یک تونل، همه عملیات راهسازی جاده ۱۳۶ کیلومتری 

پاتاوه به دهدشت پایان یافته است.
راســتا، مدیرکل راه و شهرســازی کهگیلویه و بویراحمد 
پیشــرفت کاری این طرح را ۹۶ درصد عنوان کرد و گفت: 
جاده پاتاوه به دهدشــت از مصوبات ســفر سال ۷۳ رهبر 

معظم انقلاب به اســتان اســت که با هدف اتصال شــبکه 
راه های مرکز به جنوب کشــور و خروج نیمه شمالی استان 
از بن بست ساخته شده است.او اضافه کرد: این جاده رشته 
کــوه زاگرس میانی را به صــورت عرضی قطع می کند که 
به علت ســختی کار زمانبر و هزینه بر ترین طرح راهسازی 

جنوب کشور عنوان می شود.

آقایی، رئیس حوزه راه ســازی استان هم ساخت ۱۲ دهنه 
تونل به طول ۱۱ هزار متر مربع، ۴۵۰ پل بزرگ و کوچک 
و ۲۶ میلیون تن خاکبرداری و خاکریزی آســفالت و بتن 
ریزی را از مهمترین بخش های اجرای این طرح راهسازی 
نام برد.آقایــی افزود: تاکنون برای این جاده بیش از هزار و 
۵۰۰ میلیارد تومان هزینه شــده اســت.راه اصلی پاتاوه به 

دهدشت ، مسیر ارتباطی مرکز کشور به بنادر جنوبی را به 
لحاظ مســافت ۲۰۰ کیلومتر کوتاهتر می کند.ساخت این 
طرح ملی گرچه ۲۹ ســال طول کشیده، اما دستاورد های 
ارزشمندی به همراه داشــته که تسهیل در تردد و ارتباط 
۴۵۰ روســتا بخش و شــهر در ۴ شهرســتان کهگیلویه و 

بویراحمد و رونق حمل و نقل بخشی از آن است.

اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی استان فارس در خصوص انتشار خبری 
مبنی بر تخریــب خانه های تاریخی شــیراز 
واکنش نشــان داد.به گزارش ایلنا، سرپرست 
معاون میــراث فرهنگی اداره کل فارس اظهار 
کرد: در طرح مصوب کمیســیون ماده ۵ خط 
پــروژه ای که تصویب شــده در واقع محدوده 
تملک را مشــخص می کند.علی اکبر صادقی 
ادامه داد: در این محدوده که حدود ۹۰ پلاک 
را شــامل می شــود انواع مداخــلات از جمله 
حفاظت، مرمت و نوسازی در نظر گرفته شده 
اســت؛ بنابراین خط مذکور بــه معنای خط 
تخریب نبــوده و این اداره کل مخالفت جدی 
خــود را با هر گونه تخریــب در بافت تاریخی 
مجددا اعلام می دارد.این مقام مسئول در ادامه 
ضمن تصریــح اهمیت مرمت و حفاظت بافت 
تاریخی شیراز و تشــکر و قدردانی از توجه و 
دقــت نظر جامعه محلی بــه میراث فرهنگی 

افزود: خط مــورد تایید برای پیاده راه بین دو 
حرم مطهر همان خط پیشنهادی مشاور پروژه 
بوده و ۹۰ پلاک واقــع در محدوده تملک به 
عنوان لایه های پشتیبانی عملکردی پیاده راه 
مذکور عمل می کند.سرپرســت معاون میراث 
فرهنگی اداره کل فارس در ادامه با اشــاره به 
اهمیت اطلاع رسانی اخبار صحیح، اضافه کرد: 
هرگونــه عملیات بر روی هر یک از پلاک های 
واقع در محــدوده بافت تاریخــی و از جمله 
محــدوده پروژه فوق الذکر از جمله مرمت و یا 
تخریب به منظور تجدید بنا نیازمند اســتعلام 
به صــورت تک به تک از ایــن اداره کل بوده 
و هــر نوع عملیات بر روی پلاک های محدوده 
بدون اخذ مجوز از این اداره کل ممنوع و غیر 
قانونی است. استانداری فارس نیز در اطلاعیه 
ای به تخریب خانه های تاریخی شیراز واکنش 
نشان داد.در این اطلاعیه آمده است: استاندار 
فارس بارها مخالفت خود را با هرگونه تخریب 

و تعرض به بافت تاریخی شــیراز و خانه های 
ارزشــمند این بافت را اعلام کرده است.دکتر  
محمد هــادی ایمانیه اســتاندار فارس حدود 
یک ســال قبل هم در پی انتشار این اخبار در 
فضای مجازی با بیان این که شــایعه تخریب 
تعدادی از خانه های ارزشــمند بافت تاریخی 
شــیراز هیچ مبنایی ندارد تصریح کرد: به نظر 
می رســد عده ای می کوشــند به دلایلی این 
شایعه را به یک معضل اجتماعی تبدیل کنند.
بهبود شرایط سکونت در بافت تاریخی شیراز 
و ایجاد محیط شــاداب و متناسب با فرهنگ 
غنی شیراز از جمله برنامه های جدی مدیریت 
استان محسوب می شود و دستگاه های مسئول 
در حوزه بافــت تاریخی مانند میراث فرهنگی 
و گردشــگری و راه و شهرسازی و شهرداری 
باید طرح های کارشناسی برای حراست از این 
بافت و ارتقاء ســطح کیفی زندگی در آن ارائه 
دهند.لذا با بررسی های انجام شده استانداری 

فارس و ادارات مرتبط با موضوع بافت تاریخی 
بر اساس وظیفه ذاتی و مطابق با ضوابط قانونی 
با هــر گونه تخریب خانه تاریخی مخالف بوده 
و هیچگونه مجوز یا پاســخ اســتعلام مثبتی 
که منجر بــه تخریب خانه میراثــی و از بین 
رفتن تاریخ ، فرهنگ و هویت شــیراز شــود 
صادر نشــده است.انتظار اســت  دستگاه های 

مســئول در این حوزه برای پاسخگویی شفاف 
به مردم واکنش مناســب در این عرصه داشته 
باشند.در آخر اینکه ابلاغ هر نوع مصوبه ای از 
پژوهشگاه میراث کشور و شورای عالی معماری 
و شهرسازی به اطلاع عموم خواهد رسید و به 
شــایعه و احیانا نقل قول های شخصی استناد 

نشود.

بعد از انتشار خبر صدور مجوز فعالیت چند معدن جدید در 
کوه دارهند نطنز، اعتراضات و نگرانی های مردم در نطنز به 
اوج خود رسید و حالا با انتشار خبر ثبت ملی مجموعه کوه 
چرخه، تیشــه معدن داران در این کوه زیبا به سنگ خورد.
چندی پیش بود که مردم شــهر نطنز مطلع شدند مجوز 
فعالیــت چند معدن در کوه چرخــه و دارهند نطنز صادر 
شده است، همین موضوع موجب اعتراض و نگرانی در بین 
مردم نطنز شــد که مبادا بلایی که بر سر کوه های کرکس 
نطنز که روزگاری نشــان از صلابت این دیار داشت، بر سر 

کوه دارهند هم بیاید.
همین موضوع ســبب شــد تا در همان ابتدای انتشار این 
خبــر، انجمن هــای مردمــی و فعالان محیط زیســتی و 
دوســتداران میراث فرهنگی نطنز در کنار مردم نطنز و به 
همراه مســئولان این شهرســتان اعتراض خود را اعلام و 
مردم با تشــکیل زنجیره انســانی در اطراف این کوه زیبا 
مخالفت جدی خود را با هرگونه فعالیت معدن در مجموعه 

کوه چرخه اعلام کنند.
مدتی قبل عبــاس ظریفی، فرماندار نطنــز و فیروزی پور 
نماینده مــردم نطنز در مجلس در دیــدار با وزیر میراث 
فرهنگی، هدیه ای ارزشــمند را با خود بــه همراه بردند و 
تقدیــم وزیر میــراث فرهنگی کردند کــه این هدیه، یک 
فســیل چند میلیون ساله دریایی از کوه دارهند نطنز بود.

بعــد از آن بود که مردم نطنز و حتی شــهرهای اطراف با 
تــلاش فراوان و حمایت همه جانبه و همکاری مســئولان 
اجــازه آغاز فعالیت معدن جدیــدی را ندادند تا خبر ثبت 
ملی مجموعه کوه چرخــه، دارهند و کوه چلوک به گوش 
رسید.حســین یزدانمهر، رئیس اداره میراث فرهنگی نطنز 
در گفت وگو با ایســنا اظهار کــرد: ثبت ملی مجموعه کوه 
چرخه نشان از جاذبه های طبیعی و گردشگری بالای نطنز 
دارد و در جلسه اخیر شورای ثبت طبیعی در وزارت میراث 

فرهنگی این مهم انجام شد.
وی افــزود: محوطه کوه چرخه و دارهنــد نطنز به عنوان 
یکی از محبوب ترین جاذبه های طبیعی نطنز در فهرســت 
آثار ملی ثبت شد که این محوطه یکی از نهشته های)مواد 
انباشت شــده( مهم سازند قم اســت.رئیس اداره میراث 
فرهنگی شهرســتان نطنز گفت: برش چینه شناســی این 
محوطه بیانگر این موضوع اســت که کوه چرخه و دارهند 
نطنز یکی از سالم ترین و کامل ترین بخش های برجا مانده 
از این ســازند اســت.وی تصریح کرد: از دلایل ارزشمند 
بودن این محوطه می توان به وجود فســیل ها اشــاره کرد 

که قالب فســیل های به جا مانده، قابل مشــاهده و از نوع 
بقایای حقیقی هستند. یزدانمهر خاطرنشان کرد: فسیل ها 
شامل نرم تنان دو کفه ای ها و صدف های مغزی هستند که 
تنوع سیستم فرسایش چون مارن ها و آهک ها نشان دهنده 

پیشروی و پس روی دریا است.
رئیس اداره میراث فرهنگی شهرســتان نطنز، گفت: کوه 
چرخه، دارهند و چلوک در داخل این محدوده طبیعی قرار 
دارد که از این پس این محدوده با عرصه و حریم ها، تحت 
حفاظت میراث فرهنگی خواهد بود.بعد از انتشار این خبر 
بود که مردم نطنز، شادمان از ثبت ملی در فضای مجازی 
شادی خود را نشــان دادند و خیالشان جمع شد که حالا 
دیگر دســت معدن داری به کوه های زیبــا و پر رمز و راز 
دارهند نطنز که دارای فسیل های چند میلیون ساله است، 

نخواهد رسید.
در همیــن زمینه مهــدی، یک فعال محیط زیســت در 
گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: خوشحالیم که با همکاری 
مردم و مسئولین اجازه آغاز به کار معدن در مجموعه کوه 
چرخه و دارهند نطنز صادر نشــد.وی افزود: از آنجایی که 

این منطقه بکر و دست نخورده نشان از یک دوره تاریخی 
کهن دارد، آغاز فعالیت معادن جدید ســبب تخریب این 
نشانه های تاریخی و زمین شناسی می شد.این فعال محیط 
زیســت گفت: وجود چنین آثار تاریخــی از دوره هایی با 
میلیون ها سال قدمت، می تواند تبدیل به کانون گردشگری 

برای علاقه مندان به زمین شناسی شود.
مریم، کارشــناس جغرافیا اســت که در گفت وگو با ایسنا، 
اظهار کرد: وجود رشته کوه کرکس و ارتفاع زیاد آن سبب 
شده که ابرهای بارور در این منطقه ماندگار شوند و شاهد 
بارش برف و باران باشیم.وی افزود: اگر کوه کرکس نباشد، 
نطنز به مانند شــهرهای بیابانی اطراف خواهد شــد و به 

شوره زار و بیابان کامل تبدیل می شود.
این کارشــناس جغرافیا گفت: قطعاً وجــود کرکس برای 
حفــظ اکو سیســتم و همچنین نگهــداری رطوبت برای 
بارش ضروری و حیاتی اســت، ولی تیشــه معادن بر جان 
کرکس، باعث نابودی این رشته کوه خواهد شد.مردم نطنز 
خوشــحالند که تیشه معدن داران در کوه چرخه، دارهند و 
چلوک به ســنگ خورد و دارهند، کرکس نشــد. کرکسی 
که زخم معادن بر تن بی جانش، رمق از آن گرفته و مردم 
نگران محیط زیســت آن و نابودی کامل آن هستند تلاش 
می کننــد تا تن بی جان کرکس را از دســت معادن نجات 

دهند.

زلزله خوی هیچ ارتباطی با خشک شدن دریاچه ارومیه ندارد

شمارش معکوس برای افتتاح سخت گذرترین جاده ارتباطی کشور

واکنش ها به تخریب خانه های تاریخی شیراز

ادعای تخریب خانه های میراثی کذب است

 تیشه معدن داران به سنگ خورد

دارهند به تجربه کرکس دچار نشد 


